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Nyomtatott és online sajtó 
 

     

       

Az ukrán külügyminiszterrel tárgyalt Szijjártó Péter Brüsszelben 
2023. december 11. – MTI, Hirado.hu, Demokrata, MagyarHírlap, Atv.hu, Index.hu, 

Telex.hu, Hvg, Mandiner 

Ukrajna európai integrációs törekvéséről folytatott megbeszélést Szijjártó Péter külgazdasági 

és külügyminiszter Dmitro Kuleba ukrán külügyminiszterrel Brüsszelben. Szijjártó Péter 

hétfőn a Facebook-oldalán azt írta: bár személyesen a háború kitörése óta nem találkoztak, de 

tavaly február előtt folyamatosan tartották a kapcsolatot annak érdekében, hogy jobbak 

legyenek a kapcsolatok Magyarország és Ukrajna között. "A kétoldalú kapcsolatok 

szempontjából nehéz volt az az időszak, mert 2015-től folyamatosan léptek életbe Ukrajnában 

azok a szabályok, amelyek egyre jobban szorították vissza a magyar nemzeti közösség jogait 

és mindez árnyékot vetett a kétoldalú kapcsolatokra" - tette hozzá, jelezve: a kisebbségi 

törvény kapcsán Magyarország elvárása a 2015-ös állapotokhoz való visszatérés. A 

tárcavezető kiemelte, hogy a megbeszélésen Ukrajna európai integrációs ambícióiról esett 

szó. Ezzel kapcsolatban megjegyezte, "ez számunkra nem taktikai kérdés, hanem ez egy olyan 

döntés, amelynek történelmi síkon van jelentősége az egész Európai Unió jövője 

szempontjából". 

 

Nagy János Vajdaságban: Ez egy élő közösség, amelyet nemcsak érdemes, 

hanem kifejezetten kell is támogatni 
2023. december 11. – PannonRTV 

A magyarországi Miniszterelnöki Irodát vezető államtitkár meglátogatta a szabadkai Scenso 

Kft.-t. Vajdaságban számos kis- és közepes vállalatot támogatott az utóbbi években a magyar 

kormány a Prosperitati Alapítványon keresztül. Köztük volt az 1996 óta működő szabadkai 

Scenso Kft. is, amelynek időközben sikerült a reklámajándék-piac élvonalába kerülnie.  A 

céget meglátogatta Nagy János, a magyarországi Miniszterelnöki Irodát vezető államtitkár is. 

A Scenso Kft. egy kis vállalkozás, amely reklámajándékokkal és ruházattal foglalkozik. 

Jelentősége abban van, hogy közel száz beszállítót, alvállalkozót alkalmaz, amelyek között 15 

olyan vállalkozás van, akik negyven embert foglalkoztatnak, és akiknek a teljes éves 

kapacitását ők biztosítják. Zsáki Árpád, a Scenso Kft. tulajdonosa: „A Prosperitátitól mi 

annak idején egy járművet igényeltünk, ami nagyon sokat segített abban, hogy a négy 

helyszín, ahol a cég helyezkedik, az között effektíven tudjunk mozogni. Illetve amit még 

kiemelnék, az a mentorprogramnak a fantasztikus élménye.” 
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https://hirtv.hu/hirtvkulfold/az-ukran-kulugyminiszterrel-targyalt-szijjarto-peter-brusszelben-video-2577412
https://pannonrtv.com/rovatok/gazdasag/nagy-janos-vajdasagban-ez-egy-elo-kozosseg-amelyet-nemcsak-erdemes-hanem
https://pannonrtv.com/rovatok/gazdasag/nagy-janos-vajdasagban-ez-egy-elo-kozosseg-amelyet-nemcsak-erdemes-hanem
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Szili Katalin: minden magyar számít 
2023. december 11. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet 

Nekünk minden magyar számít, bárhol éljen a világban, és minden magyar számíthat is ránk 

- hangsúlyozta Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó az Országgyűlés nemzeti 

összetartozás bizottsága autonómia albizottságának hétfői ülésén. A főtanácsadó kiemelte: 

2023-ra a világ magyarsága "Trianon óta sosem látott módon él együtt". Mint mondta, a 

magyar kormánynak 2011 óta van nemzetstratégiája, amelynek mentén számos gyakorlati 

lépés történt az elmúlt évtizedben, például az, hogy a magyar kormány támogatja a határon 

kívüli magyar közösségek önigazgatási, önkormányzási törekvéseit. "Elősegítjük a közösségek 

fennmaradását, támogatjuk a magyarságuk megőrzését, az egyéni és közösségi jogaik 

érvényesülését, a szülőföldön boldogulást, együttműködést" - fogalmazott, hozzátéve: a 

felelősségvállalást az alaptörvény is rögzíti. Szili Katalin rámutatott, hogy a magyar 

közösségek "Ausztráliától Kanadáig, Dél-Amerikától Svédországig mindenütt ott vannak", 

vagyis "elmondhatjuk, hogy ma már világnemzet vagyunk." Fontosnak nevezte, hogy 

mindenki élhessen magyarként a saját szülőföldjén, ennek kapcsán azt is megjegyezte: az 

autonóm közösségek gazdaságilag mindig fejlettebbek, és húzzák magukkal a környező 

térségeket is. 

                 
Állást foglalt a pedagógusszövetség a diáklányaival visszaélő csíkszeredai 

pedagógus ügyében  
2023. december 11. – Krónika, szekelyhon.ro 

Határozottan elítéli az abúzus, az erőszak, a zaklatás vagy a bántalmazás bármilyen fajtáját a 

Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége, amely hétfőn bocsátott ki közleményt a nagy 

visszhangot kiváltó csíkszeredai eset kapcsán. Az RMPSZ közölte, hogy szakmai szervezetként 

programjaival támogatja a pedagógusokat abban, hogy felkészültek legyenek a konfliktus- és 

bántalmazásmegelőzés, -kezelés terén, hogy tanulóik körében ilyen jellegű prevenciós-

tudatosító munkát végezhessenek, illetve képzésekkel szorgalmazzák a pedagógusok 

önismeretének mélyítését, a segítői attitűd kialakítását. „Szövetségünk a médiában jelzett eset 

következetes, pártatlan és alapos kivizsgálását, szükség esetén az igazságszolgáltatás 

eszközeinek határozott alkalmazását várja el a felelős hatóságoktól” – olvasható az RMPSZ 

állásfoglalásában, amely hangsúlyozza: a szervezet határozottan elítéli az abúzus, az erőszak, 

a zaklatás vagy a bántalmazás bármilyen fajtáját. 

 

Elhunyt Somai József közgazdász, az erdélyi magyar közösségépítés kiemelkedő 

alakja 
2023. december 11. – maszol.ro 

Életének 93. évében, türelemmel viselt betegség után, vasárnap elhunyt Somai József 

nyugalmazott közgazdász, gazdaságtörténész, szerkesztő, a Romániai Magyar Közgazdász 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/12/11/szili-katalin-minden-magyar-szamit
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/allast-foglalt-a-pedagogusszovetseg-a-diaklanyaival-visszaelo-csikszeredai-pedagogus-ugyeben
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/allast-foglalt-a-pedagogusszovetseg-a-diaklanyaival-visszaelo-csikszeredai-pedagogus-ugyeben
https://maszol.ro/belfold/Elhunyt-Somai-Jozsef-kozgazdasz-az-erdelyi-magyar-kozossegepites-kiemelkedo-alakja
https://maszol.ro/belfold/Elhunyt-Somai-Jozsef-kozgazdasz-az-erdelyi-magyar-kozossegepites-kiemelkedo-alakja
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Társaság tiszteletbeli elnöke, a Magyar Tudományos Akadémia külső köztestületi tagja. „Mély 

fájdalommal tudatjuk, hogy küzdelmes életútja végén, türelemmel viselt betegség után 

SOMAI JÓZSEF nyugalmazott közgazdász, gazdaságtörténész, szerkesztő, a Romániai 

Magyar Közgazdász Társaság tiszteletbeli elnöke, a Magyar Tudományos Akadémia külső 

köztestületi tagja, 2023. december 10-én, életének 93. évében elhunyt. Tudományos és 

szerkesztői munkásságáról, valamint az erdélyi magyar közösség építését, civil szervezetek 

alapítását, szervezését célzó több évtizedes, példaértékű, áldozatos tevékenységéről 

hamvasztása után emlékezünk, búcsúztatásáról később intézkedünk” – hozta nyilvánosságra 

a szomorú hírt a gyászoló család. 

 

Kós Károlyra emlékeznek Kolozsváron és Sepsiszentgyörgyön 
2023. december 11. – MTI, hirado.hu, Krónika 

Kós Károlyra (1883-1977) emlékeznek a hétvégén Kolozsváron, illetve Sepsiszentgyörgyön a 

neves erdélyi építész, író, politikus születésének 140. évfordulóján. Kolozsváron pénteken, 

december 15-én Kós Károly 140 - Egy élet Erdély szolgálatában címmel szervez emlékező 

ünnepséget a Mathias Corvinus Collegium (MCC). Szombaton, december 16-án 

Sepsiszentgyörgyön, az általa tervezett, nemrég felújított Székely Nemzeti Múzeumban 

emlékeznek a nagy transzilvanistára. "Az építész, grafikus, író, könyvtervező, szerkesztő, 

könyvkiadó, tanár és politikus Kós bizonyára az egyik legerdélyibb alakja a 20. századnak, 

világlátása máig inspirálóan hat társadalmunkra" - írta az MTI-nek küldött meghívójában az 

MCC. Az MCC kolozsvári képzési központjában tartandó eseményen az életmű elismert 

szakértői elemzik Kós Károly életének kihívásait, munkásságának jelentőségét és tanulságait. 

 

Fogynak a románok 
2023. december 11. – maszol.ro 

Idén októberben több mint 13.600 gyermek született Romániában, 457-tel kevesebb, mint 

szeptemberben, de 612-vel több, mint tavaly októberben; a lakosság száma 7294 fővel 

csökkent, a halálozások száma az 1,5-szöröse volt az élveszületésekének, így negatív volt a 

természetes szaporulat – derül ki az Országos Statisztikai Intézet (INS) hétfőn közzétett 

adataiból. Ezek szerint a halálozások száma októberben 20.917 volt (11.014 férfi és 9903 nő 

halt meg), 2998-cal nagyobb, mint az előző hónapban, és 178-cal kisebb, mint 2022 

októberében. Az egyéves kor betöltése előtt bekövetkezett halálozások száma 74 volt idén 

októberben, héttel nagyobb, mint szeptemberben. Az összes halálozás 42,3 százalékát (8840) 

a 80 évesek és ennél idősebbek, 25,5 százalékát (5344) a 70-79 évesek, 17,7 százalékát (3694) 

a 60-69 évesek korosztályában regisztrálták. A legkevesebb halálozás a 0-4 évesek (97), az 5-

19 évesek (71) és a 20-29 évesek (81) korcsoportjában történt. 
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https://hirado.hu/extra/kultura/cikk/2023/12/11/kos-karolyra-emlekeznek-kolozsvaron-es-sepsiszentgyorgyon
https://maszol.ro/belfold/Fogynak-a-romanok
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Foci és jótékonyság: Böjte Csaba hívására 2000 Kárpát-medencei fiatal ünnepelt 

Sepsiszentgyörgyön 
2023. december 11. – maszol.ro 

Kárpát-medence 50 településéről mintegy 2000 fiatal gyűlt össze Sepsiszentgyörgyön, hogy a 

béke és barátság jegyében együtt ünnepeljen Advent második vasárnapján. A Sepsi Aréna 

adott otthont a Böjte Csaba ferences atya és a Sepsi OSK által szervezett Déli Harangszó 

Békemisszió jótékonysági eseményének. A Dévai Szent Ferenc Alapítvány gyermekotthonok 

lakói töltötték meg a lelátókat, a pályán pedig a házigazda Sepsi OSK, a délvidéki Topolya, a 

Vajdahunyadi Corvinul és a szegedi Grosics Akadémia ifjúsági csapatai mérkőztek meg. A 

Sepsi OSK és a Topolya közti döntő mérkőzés kezdőrúgását az esemény díszmeghívottja, 

Szalay-Bobrovniczky Kristóf, Magyarország honvédelmi minisztere végezte. A szervezők közel 

2000 ajándékcsomagot osztottak. 

 

Pénzügyi mentőövek gyergyószéki beruházásokhoz  
2023. december 11. – szekelyhon.ro 

A kormánytól és a megyei önkormányzattól is érkeztek támogatási összegek Gyergyószékre az 

elmúlt napokban – ezekről tájékoztatott Barti Tihamér, az RMDSZ Gyergyó területi 

szervezetének elnöke. A kormány tartalékalapjából Gyergyószentmiklós 1,6 millió, 

Gyergyóremete 1,7 millió, Borszék 595 ezer, Gyergyócsomafalva pedig 127 ezer lejt kapott egy 

kormányhatározat által – mondta el Barti Tihamér hétfői sajtótájékoztatóján. Ha nem is 

vagyunk jelenleg kormányon, az RMDSZ-lobbi segítségével sikerült ezeket az összegeket – 

összesen több mint 4 millió lejt – Gyergyószékre hozni, és ezzel mentőövet nyújtani az uniós 

projektek keretében folyó beruházásokhoz” – fogalmazott Barti. Gyergyószentmiklós az 

útfelújításokra és a tömbházak hőszigetelésére kapott most támogatást, Remetén a gázhálózat 

kiépítéséhez járulnak ezzel hozzá, Borszéken az iskolafelújítás és az ehhez kapcsolódó egyéb 

munkálatok kiadásait fedezik, és Gyergyócsomafalva is korábbi számláit rendezi a kapott 

összegből.  

 

„Ragaszkodunk-e ahhoz, amink van, vagy feladjuk a képviseletet?” – Interjú 

Vincze Loránt EP-képviselővel 
2023. december 11. – maszol.ro 

Vincze Loránt európai parlamenti képviselő szerint saját magunkkal szembeni önbecsülés 

kérdése, hogy a romániai magyarságnak a következőkben is legyen képviselője az Európai 

Parlamentben. Nehéz választási év következik, amely a szélsőséges pártok erőteljes 

megerősödését hozza magával, ebben a politikai környezetben pedig különösen fontos az, 

hogy a magyarság megtartsa helyét azokban a döntéshozó fórumokban, amelyekben eddig is 

részt vett. „Komolyan el kell gondolkodnunk nekünk, erdélyi magyaroknak, hogy 

ragaszkodunk-e ahhoz, amink van, vagy feladjuk a képviseletet” – mondta a Maszolnak adott 

interjújában az EP-képviselő. 
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https://maszol.ro/belfold/Foci-es-jotekonysag-Bojte-Csaba-hivasara-2000-Karpat-medencei-fiatal-unnepelt-Sepsiszentgyorgyon
https://maszol.ro/belfold/Foci-es-jotekonysag-Bojte-Csaba-hivasara-2000-Karpat-medencei-fiatal-unnepelt-Sepsiszentgyorgyon
https://szekelyhon.ro/aktualis/penzugyi-mentoovek-gyergyoszeki-beruhazasokhoz
https://maszol.ro/belfold/Ragaszkodunk-e-ahhoz-amink-van-vagy-feladjuk-a-kepviseletet-Interju-Vincze-Lorant-EP-kepviselovel#google_vignette
https://maszol.ro/belfold/Ragaszkodunk-e-ahhoz-amink-van-vagy-feladjuk-a-kepviseletet-Interju-Vincze-Lorant-EP-kepviselovel#google_vignette
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Kárpátaljai magyarok a kisebbségi törvény módosításáról: előremutató, de 

alaposan meg kell vizsgálni  
2023. december 11. – Krónika 

Előremutató, de egyelőre még meg kell várni a végleges szöveget – így kommentálta K. 

Debreceni Mihály, a magyar közmédia kárpátaljai tudósítója a Krónika kérdésére az ukrán 

kisebbségi törvény módosítását, amelyet a múlt hét végén fogadott el a kijevi parlament. 

„Egyelőre kivárás van, tanulmányozni fogják, mert még nincs meg a teljes szöveg. 

Előremutató, de meg kell vizsgálni” – mutatott rá az újságíró. A Kárpátaljai Magyar 

Kulturális Szövetség (KMKSZ) is óvatos derűlátással viszonyul a módosításhoz. „Mindenképp 

pozitívnak tartjuk azt, hogy az Ukrán Legfelsőbb Tanács elfogadott egy olyan törvényt, amely 

részben visszaad olyan jogokat, amelyekért a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség már 

évek óta küzd. A törvényt és a szövegét tanulmányozzuk, és a KMKSZ a véleményét a jövő hét 

folyamán közzé fogja tenni” – tudatta Darcsi Karolina, a KMKSZ szóvivője. 

            
Megvan a Duna Menti Múzeum új igazgatója 
2023. december 11. – ma7.sk, Új Szó  

A Nyitra Megyei Önkormányzat december 11-én tartotta az idei utolsó rendes ülését, amelyen 

elfogadta a megye jövő évi kiegyensúlyozott költségvetését: annak bevételi és a kiadási 

oldalán az ideinél kisebb összeg, 273 millió euró szerepel. Arról is döntött, hogy 2024. 

március 1-től majd Paterka Pál igazgató irányítja a komáromi Duna Menti Múzeum 

tevékenységét – számolt be az újságíróknak a Magyar Szövetség komáromi járási székhelyén 

ma megtartott közös sajtótájékoztatón Csenger Tibor, e párt megyei alelnöke, valamint annak 

frakcióvezetője, Farkas Iván, és helyettese, Becse Norbert. Farkas Iván elmondta: a nagyon 

feszes 2024-es évi költségvetés elfogadását több szinten, hosszas előkészületek előzték meg, 

mivel az nem csak megyei hatáskör, hanem a személyi jövedelemadóból (SZJA) befolyó 

bevétel nagyságának alakulása is befolyásolja, ami a pénzügyi tárca vonatkozó döntésétől is 

függ. Kérdésemre Paterka Pál elmondta: 2006-2008 között múzeumpedagógusként, 

régészeti feladatokat is végezve, már dolgozott a DMM-ben. 

 

Magunkért, újra – emlékkonferencia és önkormányzati találkozó a komáromi 

nagygyűlés 30. évfordulója alkalmából 
2023. december 11. – ma7.sk, felvidek.ma  

A Csallóközi Falvak és Városok Társulása, a Szövetség a Közös Célokért és a Pro Civis Polgári 

Társulás 2024. január 8-án, a komáromi Tiszti Pavilonban 14 órai kezdettel 

emlékkonferenciát és önkormányzati találkozót szervez az 1994. január 8-án tartott 

komáromi nagygyűlés 30. évfordulója alkalmából. A rendezvényt beharangozó 

sajtóközlemény hangsúlyozza, "a komáromi nagygyűlés a közösségünk politikatörténetének 

kiemelkedő pillanatai közé tartozik. Választott képviselőink közül több mint 3500 fő jelent 
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https://kronikaonline.ro/kulfold/karpataljai-ujsagiro-a-kisebbsegi-torveny-modositasarol-eloremutato-de-alaposan-meg-kell-vizsgalni
https://kronikaonline.ro/kulfold/karpataljai-ujsagiro-a-kisebbsegi-torveny-modositasarol-eloremutato-de-alaposan-meg-kell-vizsgalni
https://ma7.sk/tajaink/megvan-a-duna-menti-muzeum-uj-igazgatoja
https://ma7.sk/tajaink/magunkert-ujra-emlekkonferencia-es-onkormanyzati-talalkozo-a-komaromi-nagygyules-30
https://ma7.sk/tajaink/magunkert-ujra-emlekkonferencia-es-onkormanyzati-talalkozo-a-komaromi-nagygyules-30
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meg, hogy a sorsdöntő időszakban közösen álljon ki alapvető, magyarságunk megmaradását 

segítő céljaink mellett, melyeket ott és akkor meg is fogalmaztunk. Harminc évvel ezelőtt sem 

éltünk jobb időket. Volt három pártunk, sok elképzelésünk, de egy alapelv közös volt 

bennünk: rólunk nélkülünk, ne döntsenek". 

 

Forró: Az a fontos, hogy a közösségünk erősödjön 
2023. december 11. – Új Szó  

Az immáron Magyar Szövetség nevű párt szombaton Pat községben tartotta a közgyűlését, 

ahol hivatalosan is közölték, Forró Krisztiánt, a tisztségében megerősített pártelnököt 

indítják a köztársaságielnök-választáson. Új elnökséget is választottak, amelynek tagjait nem 

a regionális szervezetek, hanem a pártvezetés jelölte. Forrót a kongresszus eredményeiről és 

az államfőválasztásról kérdeztük. "Úgy érzem, ez egy olyan lehetőség, amivel ismét azt 

mutatjuk, a pártunkat megnyitjuk az új emberek előtt. Hiszen vannak olyan személyek, akik 

szeretnék a közösséget segíteni, különböző szervezeteken keresztül támogatják azt, de nem 

akarnak a párton belül dolgozni. Ezt el kell fogadnunk. Nekünk az a fontos, hogy a 

közösségünk erősödjön. A nevünkben is benne van a Szövetség. Szövetséget alkotunk a 

polgárokkal, a különböző szervezetekkel. Egy ilyen támogatói hálózatnak a kiépítése jó dolog 

lehet abban, hogy még közelebb kerüljünk a polgárokhoz és az egyes szervezetekhez. 

 

Nehezen állt össze Nyitra megye költségvetése, de elégedettek vele 
2023. december 11. – Új Szó, ma7.sk  

Több szektorban, így a közlekedésfejlesztés vagy a szociálpolitika terén néhány képviselő 

kevesellte a tervezett összegeket. Ugyanakkor a megyevezetés arra számít, 2024-ben a javuló 

pénzügyi helyzet lehetővé teszi majd a szűkösebbre tervezett kiadások bővítését. A bevételek, 

ill. kiadások teljes összege 273.068.918 eurót tesz ki a végül jóváhagyott költségvetési 

tervezetben. Ami a folyó bevételeket illeti, azok összértéke 251.240.396 euró. Ez 4.680.350-

nel kevesebb az idei összegnél. A tervezetet bemutató Peter Privalinec, a megyei hivatal 

igazgatója rámutatott, hogy a költségvetést a pénzügyi tárca 2023 júniusi adó-előrejelzése 

alapján állították össze, amely prognózis a megye számára egyelőre „kedvezőtlen”, mivel az 

nagyban függ az adóbevételek alakulásától. A tervezetben látható számokat jelentősen 

befolyásolta az adóbónusz szerepe, a kötelező kiadások emelkedése (elsősorban a valorizáció 

miatt), valamint a mérséklődő, de még mindig jelenlevő infláció, s a visszatérítendő 

támogatások törlesztése.  

 

Énekkel a megmaradásunkért 
2023. december 11. – felvidek.ma  

A régió énekkari mozgalma történetének egy kis szeletét adta közre Mészáros Magdolna az 

Énekkel a megmaradásunkért a Mátyusföldön című kötetében. Az alcím bővebben 

megmagyarázza, hogy nem átfogó műről van szó, csupán adalékokról, melyekben főleg a 

felsőszeli Rozmaring énekkar eddigi tevékenységét ecseteli. A Csemadok Felsőszeli 
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Alapszervezete mellett működő énekkar már 45 éve hirdeti Sütő András szavait: „Amíg egy 

nép énekel, messzire hallatszik, hogy létezik.” A felvidéki magyarságnak az elődök 

hagyományai lételemnek számítanak. Ebbe születtek, ezt kell továbbra is megélniük 

rendszeresen, hogy ezáltal teljesebb legyen a magyar identitásuk. A közösségépítés és annak 

megtartása főleg a nemzetiségi létben nagyon fontos. Ezért is választották a könyvbemutatóra 

az éneklőcsoport megalakulásának 45. évfordulóját. A helyi művelődési házban a szerző 

vetített képes bemutatóval kínálta elolvasásra a több mint 200 oldalas kötetet, mely a 

KULTMINOR, vagyis a Kisebbségi Kulturális Alap, a Felsőszeli Községi Önkormányzat és a 

Csemadok helyi alapszervezete támogatásával jelent meg. 

 

A Femine Fortis 2024-ben is keresi a felvidéki magyar női példaképeket 
2023. december 11. – felvidek.ma  

Ön is ismer olyan nőt, lányt, asszonyt, aki a példaképünk lehet, olyan sikeres embert, aki 

tettével bizonyított, nőként alkotott maradandót, egyedülit, hiánypótlót? Szeretné, ha 

mindenki megismerné a történetét? Sikereit? Az oda vezető utat? Tudjuk, hogy nehéz időket 

élünk, de ebben a helyzetben még fontosabb az édesanyák, gondozók, a nők szerepe, mi pedig 

úgy érezzük, szükség van a példaképekre, így a Femine Fortis – Erős Nők Polgári Társulás 

ismét női példaképeket keres. Ha Ön is ismer olyan nőt, lányt, asszonyt, aki a példaképünk 

lehet, olyan sikeres embert, aki bebizonyította, hogy nőként is lehet nagyot alkotni, szeretné, 

ha mindenki megismerné a történetét, a sikereit és az oda vezető utat, akkor jelölje Példakép-

díjra. 

Gazdaságfejlesztés és itthonmaradás 
2023. december 11. – Magyarszo.rs 

Nagy János, a magyarországi Miniszterelnöki Irodát vezető államtitkár tegnapi szabadkai 

tartózkodása során meglátogatta a csantavéri Udvardi családot, valamint ellátogatott a 

szabadkai Scenso Kft.-be. Az államtitkár ezeknek köszönhetően megbizonyosodhatott a 

Prosperitati Alapítvány által meghirdetett pályázatok eredményességéről. A magas rangú 

magyarországi tisztségviselő egyebek mellett dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség 

megbízott elnöke, köztársasági listavezetője, valamint Juhász Bálint, a VMSZ 

intézőbizottságának elnöke, a párt tartományi listavezetője, a Prosperitati Alapítvány 

ügyvezetője társaságában vett részt az eseményen. A csantavéri Udvardi család 2016-ban a 

Prosperitati Alapítvány által meghirdetett falusi házvásárlást támogató pályázat első körén 

vett részt sikeresen. Udvardi Tünde és Dávid családja azóta öt fősre duzzadt, és jelenleg is az 

akkor megvásárolt ingatlanban él. 
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Lánczi Tamás: a szerbiai választások legnagyobb tétje a magyarok képviselete 
2023. december 11. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Vasárnap.hu, Maszol.ro 

A szerbiai előrehozott választások legnagyobb tétje, hogy a vajdasági magyarok képviselethez 

jutnak-e - mondta Lánczi Tamás politológus hétfőn az M1 aktuális csatornán. Lánczi Tamás 

elmondta: vannak olyan ügyek Szerbibában, amelyek csak a magyaroknak fontosak, ezért 

kell, hogy helyet kapjanak a képviselőik a tárgyalóasztalnál. Ezen ügyek között megemlítette a 

nemzetiségi, az oktatási kérdéseket. Hangsúlyozta, hogy az előrehozott választásokra egy 

nagyon "kiélezett és feszült" pillanatban kerül sor, ezért nem mindegy, hogy pontosan kik 

"kerülnek Szerbia kormányrúdjához". Lánczi Tamás szerint a migrációs válság Szerbiában 

nagyon súlyos kérdés és ehhez hozzátartozik a tálibok uralta, felfegyverkezett 

embercsempész-hálózatok ténykedése, ami a helyi magyarok életét is érinti, de feszültséget 

okoz a koszovói helyzet is, amelyben háborús konfliktus esélye is benne van. Hozzátette, 

magyar szempontból fontos kérdés az is, milyen irányba fordul Szerbia az ország esetleges 

uniós csatlakozása kapcsán. 

 

Dr. Pásztor Bálint: „A kampány utolsó pillanatáig bele kell adni mindent, hogy 

eljussunk a célig" 
2023. december 12. – PannonRTV 

A VMSZ megbízott elnöke a Szabadkai Magyar Rádió Napindítójában hangsúlyozta, azt 

szeretnék, ha megmaradna az erős érdekképviselet. Ehhez pedig az kell, hogy tartományi és 

köztársasági szinten is sikerüljön megőrizni az eddigi képviselők számát. Országos szinten ez 

legalább öt képviselőt jelent. Kiemelte, hogy mindez azért fontos, hogy a vajdasági magyarság 

védettséget élvezzen olyan személyek munkájának köszönhetően, akik előre viszik a magyar 

ügyet. Dr. Pásztor Bálint kifejtette, hogy előzetesen nem beszéltek koalíciókról, ám a Szerb 

Haladó Párttal eddig jó volt az együttműködés. Korábban más partnerekkel is próbálkoztak, 

akiktől mindig azt a választ kapták, hogy ne kopogtassanak Belgrádban, elégedjenek meg a 

tartományi pénzekkel. Úgy fogalmazott: akkor tudunk forrásokat biztosítani, küzdeni 

ügyeinkért, ha folytatódik az együttműködés azzal az erővel, aki a szerbiaiak bizalmát 

legnagyobb mértékben megszerzi a választásokon - tette hozzá a VMSZ megbízott elnöke. 

 

Sikeres évet tudhat maga mögött a Vajdasági Magyar Vállalkozók Egyesülete 
2023. december 11. – Magyarszo.rs 

Tartományunk területéről mintegy 150 vállalkozó vett részt a Vajdasági Magyar Vállalkozók 

(VMV) első évzáró rendezvényén, amit az idén megalakult Vajdasági Magyar Vállalkozók és a 

Vajdasági Magyar Borászok Egyesületének (VAMABO) a szervezésében ma este rendeztek 

meg a zentai Royal Szállodában. A vajdasági magyar közösség gazdasági elitjének az 

összejövetelén jelen volt Juhász Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség Intézőbizottságának 

elnöke, a Prosperitati Alapítvány ügyvezetője és a VMSZ tartományi választási listájának a 

vezetője is. Az összejövetel résztvevőit elsőként a házigazdák nevében Tóth Tamás, a VMV 

elnöke, Méhes Béla, a VAMABO elnöke, majd pedig Juhász Bálint köszöntötte. 

Tevékenységük összegzése mellett beszédükben mindhárman arra hívták fel a jelenlévők 
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figyelmét, hogy miért is lényeges szavazataikkal megerősíteni a VMSZ választási listáját az 

előttünk álló köztársasági és tartományi választásokon. 

.             

A bíróság arra kötelezte a munkácsi tanfelügyelőséget, hogy helyezzék vissza 

Schink Istvánt igazgatói posztjába 
2023. december 11. – Karpat.in.ua 

A Munkácsi Városi-Járási Bíróság harmadfokon is kimondta, hogy jogtalanul menesztették 

Schink Istvánt, a Munkácsi 3. Számú II. Rákóczi Ferenc Középiskola igazgatóját posztjáról. A 

hírt a munkácsi Rákóczi-középiskola osztotta meg hivatalos Facebook-oldalán. Az oktatási 

intézmény azt is hozzátette, hogy a bíróság arra kötelezte a tanfelügyelőséget, hogy helyezzék 

vissza az igazgató urat tisztségébe. „Ezt még nem tették meg, de nagyon várjuk” – írta a 

kollektíva. 

 

Európai Uniós delegáció Kárpátalján 
2023. december 11. – Kárpátalja.ma, Karpat.in.ua, KISZo.net 

Munkalátogatásra érkeztek Kárpátaljára az Európai Uniós tagállamok diplomáciai 

képviseletének vezetői december 11-én. Viktor Mikita, a Kárpátaljai Megyei Katonai 

Közigazgatás (OVA) vezetője példaértékű eseménynek nevezte a látogatást. – Példaértékű 

esemény ez Kárpátalja számára, amely azt mutatja, hogy megyénk egy ablak az EU felé. A 

legmagasabb szintű diplomáciai képviseletek figyelme ezt megerősíti – fogalmazott a 

kormányzó. A delegáció Kárpátalja több városába is ellátogat. Beregszászba érkezve elsőként 

a Mathias Corvinus Collegium központjába érkeztek, ahol megismerkedtek többek között a 

régió etnikai összetételével, valamint az oktatási, vallási és kulturális igényekkel. Szó esett a 

nemzeti kisebbségek helyzetéről, a média szerepéről, valamint a helyi hatóságokkal és az 

önkormányzattal való kapcsolattartásról is. 

 

A nemzeti kisebbségek helyzetéről tájékoztatták az EU-s képviselőket 

Beregszászban 
2023. december 11. – Karpat.in.ua 

„Az Európai Unió tagállamai diplomáciai képviseleteinek vezetőivel együtt érkeztünk 

Beregszászba, ahol sajtótájékoztatót tartottunk, és megismertettük vendégeinket Kárpátalja 

etnikai összetételével, az oktatási, vallási, kulturális szükségletek ellátásával, a nemzeti 

kisebbségek részvételével a régió életében, a tömegtájékoztatáshoz való hozzáféréssel, 

valamint a helyi hatóságokkal és önkormányzatokkal való együttműködéssel” – olvashatjuk a 

hírt Viktor Mikita közösségi oldalain. Az üléshez csatlakozott az ukrán Legfelső Oktatási, 

Tudományos és Innovációs Bizottsága felsőoktatási albizottságának vezetője, Julija Hrisina 

parlamenti képviselő is. „Tájékoztattam a diplomatákat a kárpátaljai biztonsági helyzetről, és 

megjegyeztem, hogy a nemzeti kisebbségek támogatásának és együttműködésének szintje 
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rendkívül magas a térség egész területén. Ugyanakkor hangsúlyoztam, hogy a Rada a 

közelmúltban történelmi jelentőségű döntést hozott néhány ukrajnai törvény módosításáról, 

figyelembe véve az Európa Tanács és szervei szakértői értékelését a nemzeti közösségek 

jogairól bizonyos területeken. 

 

A vallási felekezetek képviselőivel tárgyalt a megyei vezetőség és az EU-s 

tagállamok képviselői 
2023. december 11. – Karpat.in.ua 

„A látogatás keretében ellátogattunk a beregszászi református templomba, ahol a vallási 

felekezetek képviselőivel tartottunk találkozót” – írta Viktor Mikita, a megyei adminisztráció 

vezetője. A diplomaták elsősorban a Kárpátaljai Református Egyház püspökével, Zán Fábián 

Sándorral, a régió Felekezetközi Lelki Tanácsának vezetőjével, a Munkácsi Római Katolikus 

Egyházmegye ordináriusával, Lucsok Péter Miklóssal, a Munkácsi Római Katolikus 

Egyházmegye megyéspüspökével és Nílus atyával, a Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegye 

apostoli adminisztrátorával tárgyaltak. Megvitatták a vallási közösségek működését, a 

nemzeti kisebbségek képviselőinek vallási szükségleteinek biztosítását, a templomokhoz való 

hozzáférést és egyéb kérdéseket. 

 

Megtartotta XXXII. közgyűlését a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség 
2023. december 11. – Karpat.in.ua 

Megtartotta XXXII. közgyűlését a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség. A több mint 

kétezer tagot számláló, a magyar tannyelvű oktatás megőrzéséért és fejlődéséért 

tevékenykedő szervezet éves fórumának a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola 

adott otthon. Orosz Ildikó, a KMPSZ elnöke beszámolójában a minőségi magyar nyelvű 

oktatás visszaállításáról értekezett, valamint a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetséggel 

közösen megfogalmazott módosító javaslatokat ismertette. Az elnökasszony kiemelte, az 

ukrán oktatási minisztériummal való egyeztetés eredményeként az alapvető kérdésekben 

előrelépés történt. Az elnökasszony részletesen ismertette a magyar szervezetek a törvény 

egyéb passzusaira vonatkozó módosítási javaslatait, és egyben kiemelte, a KMPSZ a 

december 8-án, az ukrán parlament által jóváhagyott törvény nyilvánosságra hozatalát 

követően nyilatkozatban fogja véleményét megfogalmazni. 

 

Értékes magyar adományban részesült a turjaremetei Inkluzív Erőforrás 

Központ 
2023. december 11. – KISZo.net 

Új technikai eszközökkel gyarapodott a Turjaremetei Községi Tanács Inkluzív Erőforrás 

Központja. Az értékes adomány célba juttatása Magyarország Ungvári Főkonzulátusa 

közreműködésével történt. Ferencz Zoltán és Papp Ivett Laura jóvoltából az intézmény most 

20 db komplett számítógéppel (asztali gép, monitor, billentyűzet, egér) gazdagodott. Emellett 

Mikulás napja alkalmából 50 db ajándékcsomagot is hoztak, melyek édességet és fejlesztő 
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játékokat is tartalmaztak. Vitalija Temjanenec, az Inkluzív Erőforrás Központ igazgatónője 

elmondta, hiánypótló segítség a mostani. 

 

Lezajlott az I. Genius Kézilabda Kupa Beregszászon 
2023. december 11. – Karpat.in.ua 

Befejeződött Beregszászon az I. Genius Kézilabda Kupa. A résztvevők három helyszínen, a 

Rákóczi-főiskola Egészségügyi- és Sportcentrumában, a Felsőfokú Szakképzési Intézetében és 

a Beregszászi Kossuth Lajos Líceumban mérkőztek meg a kupáért. Váradi Natália, a Genius 

Jótékonysági Alapítvány igazgatója stábunknak nyilatkozva elmondta, hogy az alapítvány a 

2023-2024-es tanévben 17 Kézilabda Tehetségpontban kezdte meg munkáját Kárpátalján. Az 

I. Genius Kézilabda Kupa megvalósulását a magyar kormány és a Magyar Kézilabda 

Szövetség támogatta, mely utóbbi képviselői jelen voltak a mérkőzésen is. 

 

Elindult Kárpátaljára a Betlehemi Láng 
2023. december 11. – Karpat.in.ua 

A Betlehemi Láng ragyogó fénye idén is elindult útjára, hogy szerte a világban elhozza a 

karácsonyi ünnep hangulatát. A szent lángot Jézus születésének helyszínéről, a Betlehemi 

Jászol Barlangból hozzák, és kis lámpásban vagy mécsesben szállítják. Az út során számos 

közösség, egyházi szervezet és cserkészcsapat veszi át a lángot. A Betlehemi Láng érkezése az 

adott helyszínre különleges esemény, és az átadásra sokszor ünnepi szertartások keretében 

kerül sor. A Kárpátaljai Magyar Cserkészszövetség tagjai is részt vettek a Láng átvételében, 

amelyre a budapesti Fő utcai kapucinus templomban került sor. A cserkészek örömmel 

vállalták, hogy továbbítják ezt a szimbolikus lángot, elhozva magukkal a remény és szeretet 

üzenetét. 

 

Karácsonyra hangolódás a Perényi Kultúrkúriában 
2023. december 11. – Kárpátalja.ma 

Karácsonyra hangolódtak a Beregszászi Mikes Kelemen Líceum diákjai a beregardói Perényi 

Kultúrkúriában december 11-én. A programot a Pro Cultura Subcarpathica (PCS) szervezte. A 

foglalkozáson mintegy 28 diák vett részt. A gyerekek fenyőtobozokból karácsonyi díszeket 

készíthettek Markó Veronika vezetésével, majd csörögefánkokat süthettek Kepics Andrea 

irányításával. A fiatalok ezt követően feldíszítették a kultúrkúria udvarán lévő fenyőfát, és 

karácsonyi dalokat énekeltek. Végezetül a diákok megtekintették az épületet. A program a 

Magyar Kormány támogatásával valósult meg. 
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https://sport.karpat.in.ua/?p=13243&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=172058&lang=hu
https://karpatalja.ma/karpatalja/szines/karacsonyra-hangolodas-a-perenyi-kulturkuriaban/

